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انصاری:
بنابهدستوررئیسجمهورFATFبررسیمیشود

مجیــد انصاری، معاون حقوقی رئیس جمهور با بیــان اینکه امیدواریم زمینه 
لازم برای رفع موانع FATFفراهم شــود، اظهار کرد: ما از چهارکنوانسیون به 
دو کنوانسیون پیوسته ایم و دو کنوانسیون پالرمو وCFT باقی مانده است که 
در مجمع تشــخیص از دستور خارج شــده ولی هنوز قابل بررسی در مجمع 

تشخیص است.
معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: بنا به دستوررئیس جمهور، FATF از ابعاد 

مختلف توسط وزیر اقتصاد و دارایی در حال بررسی و انجام است.
مجید انصاری، معاون حقوقی رئیس جمهور در گفتگو با برنا در خصوص آخرین 
وضعیت FATF بیان کرد: بنا به دستوررئیس جمهور، بررسی FATFاز ابعاد 

مختلف توسط وزیر اقتصاد و دارایی در حال بررسی و انجام است.
وی بــا بیان اینکه امیدواریم زمینه لازم برای رفع موانع FATFفراهم شــود، 
اظهار کرد: ما از چهارکنوانسیون به دو کنوانسیون پیوسته ایم و دو کنوانسیون 
پالرمو وCFT باقی مانده است که در مجمع تشخیص از دستور خارج شده ولی 

هنوز قابل بررسی در مجمع تشخیص است.
معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: بررسی کارشناسی از سوی دستگاه های ذی 

ربط در حال انجام است و امیدواریم به نتایج خوبی برسیم.

ویژه

مولویعبدالحمید:
برایوفایبهعهددرراستایبرآوردن
وعدهرئیسجمهورقدمبرمیداریم

امام جمعه مســجد مکی اهل سنت زاهدان با اشاره به اینکه بکارگیری اقوام و 
مذاهب مختلف فاصله هــا را کم می کند، گفت: رئیس جمهور وعده ای به نفع 
کشــور و ملت ایران داد و ما نیز برای وفای به عهد جهت برآورده ساختن این 

وعده ها قدم برمی داریم.
به گــزارش ایرنا، مولوی عبدالحمید اســماعیل زهی در آیین تکریم و معارفه 
اســتاندار سیستان و بلوچستان که در تالار فردوسی زاهدان برگزار شد، افزود: 
بیش از دو سال است که توفیق حضور در جلسات را ندارم اما خیرخواهی خود 

را تا آنجا که توانستم انجام دادم.
وی با بیان اینکه اعتماد به اقوام در انتصابات کشــوری جای قدردانی از دولت 
وفاق ملی دارد، اظهارداشت: قدم های مثبتی برداشته ایم و هنوز قدم های زیادی 

است که رئیس جمهور بردارد و این ها برای کشور مفید است.
امام جمعه اهل سنت مســجد مکی زاهدان ادامه داد: انتخاب در منصب ها از 
اقــوام و مذاهب مختلــف یکی از وعده های دولت وفــاق ملی بود که عملی و 
قدم هایی در این جهت برداشته شد که نمونه آن انتخاب استانداران اهل سنت 

در کردستان و سیستان و بلوچستان بوده که جای قدردانی دارد.
وی با بیان اینکه باید از شایســتگان و نخبگان بومی اســتفاده کرد چرا که در 
این کار حکمت فراوانی نهفته و مایه رضایت مردم می شود، گفت: مردم از این 
بابت خوشحال هســتند که در دولت وفاق ملی به فرزندی از دیار سیستان و 
بلوچستان که شایســتگی دارد، اعتماد شد؛ اینکه به مردم این استان فرصت 

دادید تا توانایی و کارآمدی خود را نشان دهند، جای قدردانی دارد.
وی بیان کرد: اعتقاد ما بر آن است هیچ سرمایه ای بالاتر از سرمایه مردم نیست، 
مردم شایسته و توانمند زن و مرد در ایران اسلامی فراوان است، هرچه به این 
مردم اعتماد شود و تمام سیاست ها به سمت ملت چرخش یابند نعمت و برکات 
بزرگی به دنبال دارد، مردم ایران قدرشناس بوده و به هر کس برای آنها قدمی 

بردارد قدردان آن هستند.
مولوی اسماعیل زهی ادامه داد: توصیه ما این است که باید از شایستگان قوی 
استفاده کرد و به آنان اعتماد کنید، بکارگیری اقوام و مذاهب مختلف فاصله ها 
را کم می کند و در شایسته سالاری همه اقوام و مذاهب را باید ملاک قرار داد.

امام جمعه اهل سنت مسجد مکی زاهدان بیان کرد: خواسته های به حق مردم 
شنیده و مطالبه آنان پیگیری شود، مردم فهیم هستند و گفته های شما را قبول 
دارند. وی گفت: حادثه تفتان باعث رنجش ما شد این موضوع برای ما دغدغه 
بود، علاج این موضوع این اســت که شما باید دل توده مردم را به دست آورده 
و همه مردم را در کنار یکدیگر داشته باشید، مردم سیستان و بلوچستان همه 

خویشاوند هستند و در طول تاریخ در کنار یکدیگر بودند.
مولوی اسماعیل زهی تاکید کرد: بحث شیعه و سنی و قومیت و مذهب اصلا در 
سیستان و بلوچستان مطرح نیست، ما همه یکی هستیم اگر اتفاقی رخ می دهد 
همه ناراحت می شــویم، مردم این استان وحدت دارند، اختلاف را قبول ندارند 

هر کس اختلاف پراکنی کند آن را دوست ندارند.
وی گفت: مردم می توانند امنیت را در سیستان و بلوچستان تامین کنند باید 
به آنها اعتماد کنیم. امام جمعه اهل سنت مسجد مکی اظهار کرد: انشاءالله در 
آینده خبرهای خوشی از سیستان و بلوچستان خواهید شنید و مردم در کنار 
هم خواهند بود؛ مطمئن باشید استانداری که اعتماد کرده اید هیچ تفاوتی بین 
فرزندان این مرز و بوم قائل نخواهد بود، خواسته ما از بیجار این است که با تمام 

وجود کار و زمینه را برای دیگران فراهم کند.
مولوی اسماعیل زهی بیان کرد: مردم محوری بهترین راهکار برای حل تمامی 
مشــکلات و چالش ها اســت، توصیه بنده در این زمینه این است از ظرفیت 
شایستگان و نخبگان سیستان و بلوچســتان به کارگیری شوند و به زنان نیز 
اهمیت داده شــود. وی افزود: قدم هایی برای به کارگیری زنان در پســت های 

کلان توسط دولت چهاردهم برداشته شده است که جای امیدواری دارد.

رویداد

تابوشکنیبهوقتهریسدردقیقه۹۰
ادامه از صفحه 1

 با این اوصاف و تفاسیر، هیچ یک از دو نامزد نمی توانند به قطعیت درباره 
انتخابات پیش رو، به نظرســنجی ها اعتمــاد کنند؛ علاوه بر ضریب خطای ۲ 
درصدی این نظرســنجی ها، همواره آرای خامــوش و رای دهندگان مرددی 
وجود دارند که می توانند در لحظات آخر و دقیقه ۹۰ به نفع یکی از نامزدها 
آرای خود را به صندوق بیندازند که براساس آخرین برآوردها اکنون بیش از 
۵ درصد رأی دهندگان مردد، نامزد مورد نظر خود را هنوز انتخاب نکرده اند.

 دموکرات ها پیش دســتی کرده و از مدت ها قبل روی این مؤلفه و آیتم 
کلیدی، بســیار متمرکز شــده و تلاش های وســیعی را در سطح ایالت های 
چرخشی به راه انداخته اند که نمونه بارز آن همراه شدن میشل اوباما، همسر 
باراک اوباما رئیس جمهور اســبق کاخ سفید در ایالت میشیگان یکی از این 
ایالت های چرخشــی است که برای نخســتین بار همراه کامالا هریس برای 
جلب نظر رأی دهندگان و به ویژه رأی دهندگان مردد وارد گود شــده است 
و به باور نویسنده این نوشتار انتخابات ۵ نوامبر ایالات متحده در چنبره این 
طیف خاکســتری و رأی دهندگان مردد در دقیقه ۹۰ خواهد بود و یحتمل 
بین ۲ تا ۴ درصد آن ها مصمم گشته اند که به پای صندوق های رأی بروند و 
بیشتر از ۷۰ درصد آنها تمایل به انتخاب کامالا هریس دارند که این موضوع 

می تواند در ایالت های کلیدی بسیار برای دموکرات ها حائز اهمیت باشد.
رخ دادن ایــن قضیه در میدان عمل، پس از هفتم نوامبر می تواند به یک 
چالش جدی و مهم برای همتا و رقیب آنها، جمهوری خواهان بدل شود و باز 
شــائبه شمارش آراء در ایالت های کلیدی به میان آید که البته دور از انتظار 
نیست و این مسأله بازشماری آراء تا چند هفته  می تواند انتخاب فرد پیروز را 
تا هفته ها و یکی دو ماه به تعویق بیندازد و باز شــاهد خشونت ها و ناآرامی ها 
در نیویورک شــبیه قضیه۶ ژانویه۲۰۲۱ و حمله هــواداران دونالد ترامپ به 
ســاختمان کنگره و اشــغال آن بود که این بار مسأله فراتر از این خواهد بود 
و هجمه مناقشه ها و بار مضاعف خشــونت ها در ایالت های کلیدی که محل 
چالــش دو نامزد بوده و رقابت در آنها شــانه به شــانه و میلی متری دنبال 

می شود، به وقوع خواهد پیوست.

یادداشت

زمانبندیمجلسبرایبررسی
جزئیاتلایحهبودجه1۴۰۴

نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ ضمن 
تشــریح روند بررســی جزییات لایحه بودجه در مجلس 
گفت که کمیســیون تلفیق تا ۱۰ آذر بررســی جزئیات 
لایحه بودجه را به اتمام می رســاند و ســپس بودجه در 

دستور صحن علنی قرار می گیرد.
 محسن زنگنه، نائب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 
۱۴۰۴ گفــت: با توجه به تصویب کلیات لایحه بودجه در 
مجلس،  بررسی جزئیات لایحه بودجه ۱۴۰۴ در مجلس 
شروع شــده است. بنابر گزارش ایســنا، وی توضیح داد: 
طبق آیین نامه داخلی،  نمایندگان از زمان تصویب کلیات، 
۵ روز برای ارائه و ثبت پیشنهادات خود فرصت دارند و ۵ 
روز دیگر هم مهلت کمیسیون های تخصصی برای بررسی 
پیشنهادات نمایندگان و ارائه گزارش به کمیسیون تلفیق 

است. 
زنگنه بیان کرد: براین اســاس با توجه به تعطیلی هفته 
جــاری مجلس برای حضــور نماینــدگان در حوزه های 
انتخابیه و درخواســت کمیسیون های تخصصی،  جلسات 
کمیســیون تلفیــق از هفته آخر آبان ماه برای بررســی 

جزئیات لایحه بودجه تشکیل می شود. 
وی در پایان گفت: پیش بینی ما این اســت که بررســی 
جزئیــات بودجــه در کمیســیون تلفیق تــا ۱۰ آذر به 
اتمام رســیده و گــزارش آن به صحن علنی ارائه شــود. 
لایحــه بودجه ۱۴۰۴ سه شــنبه اول آبان تقدیم مجلس 
 شــد و در روز سه شــنبه ۸ آبان کلیــات آن در مجلس 

به تصویب رسید.

ابطحی:
وفاقملینیازمعاصرتاریخمااست

یک فعال سیاســی اصلاح طلب، تاکید کرد: رای اعتماد 
مجلس به تمام وزرای دولت چهاردهم نقطه آغاز همدلی 
دولــت و مجلس بود و باید این گام را برای تحقق شــعار 
وفاق ملی در ادامه راه دولت چهاردهم به فال نیک گرفت.
محمدعلــی ابطحی در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به 
میزان تحقق شــعار وفاق ملی در فعالیت سه ماهه دولت 
چهاردهم، بیان کرد: شعار وفاق ملی دکتر پزشکیان یک 
شــعار مورد نیاز در دوره معاصر تاریخ ما است و می تواند 
در ادامه رشد یافته، قابل تطبیق و نزدیک شده به واقعیت  

راه اصلاحات باشد.
اما بدنــه اصلی مجلــس عمدتا از طیــف افراطی ترین 
مجموعه های سیاسی تشکیل شــده است و دولت آقای 
پزشکیان دولت متفاوتی است که متناسب با وفاق شکل 

گرفته است.
وی در ادامه اظهار کرد: طبیعی است که دولت چهاردهم  
برای همراهی و همدلی راه دشــواری را پیش روی خود 

داشته باشد.
اما در همین مدت در چند مورد شاهد اتفاقات خوبی در 
حوزه وفاق ملی بودیم. به طور مشخص در خصوص رای 
اعتمادی که به وزرای  آقای پزشکیان توسط مجلس داده 

شد، شاهد تحقق این وفاق بودیم. 
این همدلی قابل تقدیــر بود و گامی برای آغاز همدلی و 
همراهی بود. باید این را برای عملی کردن شــعار وفاق به 

فال نیک گرفت.
این فعال سیاســی اصلاح طلب در ادامه تصریح کرد: در 
ادامه ممکن اســت کش و قوس هایی وجود داشته باشد؛ 
البته به جهت فاصلــه ای که بین  مبانی دولت و اکثریت 
مجلس وجــود دارد، اما در مجمــوع اکنون یک همدلی 
ایجاد شــده اســت که مدیون توصیه هــا و رهنمود های 

رهبری انقلاب است. 
طبیعتا این اصل مهمی اســت که همه جناح ها و سه قوه 
در چارچوب کلی باید یکدیگر همراه و همدل باشند. این 
حتما  به نفع کشور است. نظرات مختلف باید ارائه شود، 
اما در مجموع در مسائل کلان باید به وحدت نظر رسید.

وی تاکیــد کرد: ما که دوران امــام )ره( را درک کردیم، 
یادمان هست که در هر سخنرانی امام)ره( به این وحدت 
کلمه اشاره می شد. این وحدت کلمه از اصلی ترین دلایل 

بقای جمهوری اسلامی ایران تا به امروز است.

پیشبینیروحانیِتندرو
FATFازبرخوردمجمعتشخیصبا

نماینــده تندرو مجلس پیش بینی کرد که لوایح پالرمو و 
CFT در مجمع تشخیص مصلحت نظام تصویب نشود.

قاســم روانبخش در واکنش به اعلام خبرهایی مبتنی بر 
احتمال تصویب لوایح پالرمو و CFT در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، اظهار کرد: تجربه گذشته به ما نشان داده 
اســت که راهکار رفع مشکلات کشور، FATF و مواردی 
از این دست نیست؛ همان طور که خود برجام هم راه حل 
رفع مشکلات ما نبود و ما تقریباً ۸ سال فرصت های کشور 
را بــه امید برجام از دســت دادیــم و در نهایت هم هیچ 

آورده ای برای ما نداشت.
بنــا به روایت مهر، نماینده مردم قم در مجلس شــورای 
اسلامی متذکر شد: در دولت شهید رئیسی شاهد بودیم 
که دولت به دنبال بی اثر کردن تحریم ها بود که باید این 
مسیر باز هم دنبال شود، چرا که طرف مقابل ما در برجام 
کاملًا نشان داده و اثبات کرده است که تحریم های ایران 

را رفع نمی کند. 
وی ادامه داد: اگر ما در مقابل آنان احساس ضعف کنیم، 
فشــار بیشــتری بر کشــورمان اعمال خواهند کرد. اگر 
مســئولان ما امروز بگویند که اگر به FATF نپیوندیم یا 
پالرمو را تصویب نکنیم مشکلات کشور حل نمی شود، این 
کار اعلام ضعف در مقابل دشــمن است و باعث می شود 
دشمنان فشار بیشتری بر کشــورمان اعمال کنند. نایب 
رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس 
ادامه داد: دشمنی که ما می شناسیم، همان است که این 
روزها به مــردم مظلوم غزه و لبنان رحم نمی کند و جان 
و مــال آنان را مورد تعرض قرار می دهد. دشــمنی که با 
طرفداران ایران اینگونه برخورد می کند، قطعاً قســاوت و 
دشمنی اش نســبت به جمهوری اسلامی ایران که حامی 
اصلی جبهه مقاومت است، بسیار بیشتر است. روانبخش 
تاکیــد کرد: پس به هیچ وجه اینگونه نیســت که اگر ما 
لوایحــی ماننــد CFT و پالرمو را تصویــب کنیم، همه 
مشکلات کشورمان حل شــود. اتفاقاً اگر ما این لوایح را 
به تصویب برسانیم، عملًا تمام راه هایی را که می توانستیم 
تحریم ها را بی تأثیر کنیم و دور بزنیم، به دشــمن نشان 
می دهیــم و دیگر نمی توانیم به راحتی نفت بفروشــیم و 
عملًا خودمان کشــور را با دست خودمان قفل می کنیم. 
عضو هیات رئیسه فراکســیون روحانیت مجلس شورای 
اسلامی در پاسخ به سوالی درباره موضع احتمالی مجمع 
 CFT تشخیص مصلحت نظام نســبت به لوایح پالرمو و
گفــت: از آنجایی که ایــن لوایح بــرای تصویب نیازمند 
دوسوم آرای مجمع است، به نظر می رسد تصویب نشود و 

بعید می دانم اعضای مجمع آن را بپذیرند.

مجلس

احزاب

انصاری معــاون حقوقی رئیس  مجید 
جمهور عنوان کرد: بنا به دستور رئیس 
جمهور، بررسی FATF از ابعاد مختلف 
توســط وزیر اقتصاد و دارایی در حال 

بررسی و انجام است.
آنچه را که مجید انصاری از آن یاد می کند، 
مربــوط به پرونده ای اســت که ســالها در 
مجمع تشــخیص مصلح نظام راکد مانده و 
کاری برای تصویب آن انجام نمی شود و البته 
عدم تصویب آن مشــکلاتی را در معاملات 
خارجی ایران ایجاد کرده است و حالا دولت 
چهاردهم کمر همت بسته تا این مشکل را 

رفع کند.
در گفت وگوی خبرآنلاین با حســن بهشتی 
پور، پژوهشگر سیاست خارجی، به موضوع
FATF  پرداخته شده است و او از شرایط و 
فواید پیوستن ایران به آن گفت. بهشتی پور 
در ادامه به این ســوال هم پاسخ داد که چرا 
مخالفان FATF بعد از گذشت چند سال، 

هنوز هم دست از مخالفت خود نمی کشند.
اعلام  جمهور  رئیــس  حقوقی  معاون 
کردند که آقای پزشــکیان دســتور 
به FATF را بــه وزارت  رســیدگی 
اقتصــادی و دارایــی داده اند. چقدر 
شــود  موفق  دولت  می دهید  احتمال 

تکلیف این پرونده را روشن کند؟
برخــی تصور می کنند که FATF یک نهاد 
مافیایی است. چرا که هفت کشوری که عضو 
گروه صنعتی جهانی هستند آن را به وجود 
آورده انــد. در حالیکه این گروه برای این به 
وجود آمده که با پولشویی مبارزه کند. یکی 
از راه های مبارزه با تروریســم، بستن منابع 
مالی آن اســت. چرا که اگر به تروریست ها 

پول نرسد، از بین خواهند رفت.
بحث اینکه تروریست کیست، از اختلاف های 

مهم اســت. اما این گروه اقــدام مالی بین 
المللی که معروف به FATF است ۴۱ مورد 
مقررات برای مبارزه با پولشویی طی چندین 
سال، تدوین کرده است.یکسری از آن پس از 
فروپاشی شوروی مطرح شد، یکسری دیگر 
بعد از حادثه یازده سپتامبر بوده و ... مطرح 
شــدند و جلوتر که آمدند در ســال ۲۰۱۲ 
تحت تاثیــر تحولات خاورمیانــه، مقرارت 
جدیــدی را وضع کردند. ایــن ۴۱ مورد را 
به بانک های دنیــا ابلاغ کردند و گفتند اگر 
می خواهیــد در مقررات پولــی بین المللی 
مشارکت داشته باشــید باید این مقررات را 

اجرا کنید.
این مقــررات چیز پیچیده ای نیســت. در 
خرداد ســال ۱۳۹۵، آقای طیــب نیا وزیر 
اقتصاد وقت این موارد را امضا کرده اند و به 
مرحله اجرا هم رسیده است. ما پیش از این 
هم قانون مبارزه با پولشــویی داشته ایم که 
در سال ۱۳۸۵ به تصویب رسیده و اجرایی 

می شد.
ایشــان مقــررات را پذیرفتــه و گفته اجرا 
می کنیم. و اجرا هم شده است. بطور مثال، 
بانک زمانی کــه می خواهد چک بکشــد، 
نمی تواند آن را در وجه حامل بکشــد باید 
اســم فرد دریافت کننده وجه چک را ثبت 
کند. این چیز بدی نیست و سالهاست که در 
ایران اجرا می شود. آیا صدمه ای به کشور ما 

خورده است؟
یا مثلا می گوید اگر شــما پول نقد را از یک 
مقداری بــه بالا به بانک ببریــد باید اعلام 
کنید که منشا این پول کجاست؟ این برای 
مبارزه با قاچاق کالا و مواد مخدر است. این 
مقــررات را هم فقط ایران اجرا نکرده، ۱۹۳ 
کشــور آن را اجرایی کرده اند. در این میان 
فقــط دو مورد باقی ماند. یکی پیمان پالرمو 

و دیگری معاهده.  cftکه ۱۹۰کشور به این 
دو نپیوسته است. 

نگرانی ها از پیوســتن بــه آن بخاطر 
چیست؟

نگرانی ها از این اســت که می گویند پالرمو 
یکســری بندهایی دارد که با امنیت ملی ما 
در تعارض است. مجلس نهم زمانی که این 
قانون را تصویب می کرد، به آن تبصره هایی 
اضافه کرد مبنی بر اینکه هر جا این مواد از 
پالرمو در تعارض با قوانیــن داخلی ما قرار 
بگیرند ملاک برای ما قوانین داخلی اســت. 
یعنــی مجلس نهم ســعی داشــته که این 
مشــکل را به نحوی رفع کنــد، اما مجمع 
تشــخیص مصلحت نظــام، از همان زمان 

تاکنون این قانون را راکد نگه داشته است.
ضرورت اینکه از وضعیت سیاه بیرون بیاییم 
به این بر می گردد که کشوری که در وضعیت 
ســیاه است، اساســا نمی تواند کار مبادلات 
بانکی بین المللی انجام دهد. و این به معنای 
این است که صادراتش دچار مشکل می شود، 
وارداتش دچار مشکل می شود. به بیان دیگر 
وقتی می خواهید کالایی را به خارج از کشور 
صادر کنید باید آن کشور ضمانت بدهد که 
ایــن پول به تاجر ایرانی بــر می گردد. حالا 
صادر کننــده ایرانی در ایــن وضعیت باید 
در خارج از سیســتم بانکی، کالای خود را 
صــادر کند.یعنی با صرافی هــا و بانک های 
پنهان معامله کند. آنهــا هم برای هر ۱۰۰ 
دلاری کــه معامله می کنند، ۲۰ دلار صرف 
خرج های دیگر می شــود. ببینید چه هزینه 
گزافی می شود. این یک طرف ماجراست. در 
واردات هم اینگونه است. موضوع مهم دیگر 
هم این است که وقتی شما در لیست سیاه 
قرار دارید، ریســک ســرمایه گذاری در آن 
کشور به بالاترین عدد که ۷ است می رسد. 

الان ریســک سرمایه گذاری در ایران و کره 
شمالی و میانمار ۷ است.

ببینید، وقتی بخواهید بیمه کشتیرانی انجام 
دهید، وقتی ضریب سرمایه گذاری ۷ باشد، 
آن عــدد بیمه در ۷ ضرب می شــود. بیمه 
صادرات و واردات هم به همین شکل است. 
یعنی فقط بحث ســرمایه گذاری در ایران 
نیســت. وقتی ضریب را ۷ می بینند اساسا 
کسی نمی آید در ایران سرمایه گذاری کند. 
چون برایش صرف مادی ندارد. این هزینه ها 
در نهایت از جیب مــردم به عنوان مصرف 

کننده نهایی، پرداخته می شود. 
در این میان حرف تندروها این است که 
مشکلات کشور با FATF گره نخورده 

است که با رفع آن باز شود.
این یکی از موضوعاتی اســت که رســانه ها 
وقتی می خواهند مغلطه کنند، بکار می برند. 
یعنی جای علت و معلول را عوض می کنند. 
مشکلات کشــور ما ناشی از FATF نیست 
که وقتی رفع شــود، به یکبــاره معجزه رخ 
دهد. اینهایی که می گویم، شرط لازم هست 
ولی کافی نیست. یعنی شــما در شرایطی 
قرار گرفته اید که اگر FATF درســت شود 
نظــام بانکی آن هم مربــوط به بخش بین 
الملل درست می شود. یعنی شما می توانید 
صــادرات و واردات را انجــام دهیــد و آن 
هزینه هایی که در بالا گفته شد را نپردازید. 
اما آیا به این معناست که اقتصاد شما شکوفا 

می شود؟ نه.
اگر بخواهیم اقتصاد کشــور را شکوفا کنیم 
بایــد نظام بانکداری را اصلاح کنیم. بانک ها 
بجای انجام کارهای بانکــی به دنبال ارز و 
خریــد و فروش ماشــین و زمین طلا رفته 
انــد. پس این اصولگراها یا از هر گروهی که 
منتقد FATF هستند، از یک طرف درست 
می گویند و از یک طرف اشــتباه می گویند. 
مشــکلات اقتصادی ما ناشی از عوامل دیگر 
اســت. اما اگر اف ای تــی اف را حل کنیم 
بخشی از مشکلات صادرات و واردات و نظام 

بانکداری بین المللی خود را حل کرده ایم.
حتی با وجود تحریم ها؟

درست است که تحریم هم مشکلات زیادی 
برای ما به وجود می آورند اما نکته مهم این 
است که FATF مانند اعتبار در بازار عمل 
می کند. اگر مشکل ما با اف ای تی اف حل 
شود، به عنوان یک مشتری خوشنام به بازار 

برمی گردیم. ولو اینکه تحریم باشیم.
در این میان تندروها برای چه به دنبال 

فضاسازی هستند؟
من بــه عنوان یــک پژوهشــگر می گویم. 
یک عــده دارند کاســبی می کننــد. پول 
ناشــی از دور زدن تحریم ها که همه آن به 
جیب خارجی ها نمی رود. بخشــی از آن به 
جیــب داخلی ها می رود. امــا دور از انصاف 
اســت که همه مخالفان را کاســب تحریم 
 بدانیم. یک عده واقعا برداشــت اشــتباهی

از FATF دارند.

گروه سیاســی: احمد عجــم، نماینده 
مجلس و عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاســت خارجی، در گفت وگو با مردم 
در  رئیس جمهور  حضور  درباره  سالاری 
اجلاس کاپ 29 و همچنین نزدیکی روابط 
صهیونیستی  رژیم  با  آذربایجان  کشور 
اظهار داشت: این سفر بستگی به اهداف 
رئیس جمهــور دارد. در واقع، اگر هدف 
سفر تقویت و بهبود روابط با همسایگان 

باشد، مشکلی نخواهد داشت.
وی افــزود: همچنیــن اگر هیاتــی از رژیم 
صهیونیستی در آنجا حضور داشته باشد، قطعاً 
دولت جمهوری اسلامی ایران در این اجلاس 
شــرکت نخواهد کرد. از طرفی، حضور کشور 
ایران در اجلاس کاپ ۲۹ هنوز قطعی نشــده 

است.
این عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست 

خارجی با توجه به حضور رژیم صهیونیستی 
در این اجلاس، تصریح کرد: گفته ها و شنیده ها 
در خصوص حضور رئیس جمهور کشورمان در 
صدر هیات دولت برای شرکت در این اجلاس 
نادرست است. در واقع، اگر رژیم صهیونیستی 
در اجلاس شرکت کند، قطعاً رئیس جمهور در 

آن حضور نخواهد داشت.
چیزی که مشخص است، حضور کشور ایران و 
رژیم صهیونیستی در یک اجلاس قابل جمع 
نیست. همان طور که ورزشکاران کشورمان از 
رویارویی با حریفانــی از این رژیم خودداری 
می کننــد، در خصوص روابط دیپلماتیک نیز 
به همین شکل خواهد بود و دولت تصمیمی 
برای حضور رئیس جمهور کشــورمان در این 

اجلاس نخواهد داشت.
به گزارش مردم ســالاری حضــور ایران در 
اجلاس کاپ ۲۹ که بــه میزبانی باکو برگزار 

می شود، موضوعی است که در شرایط کنونی 
به ویژه با توجه به تحولات سیاســی و روابط 

بین المللی از اهمیت بالایی برخوردار است.
ایــن اجلاس می تواند فرصتــی برای تقویت 
دیپلماسی کشور و بررسی مسائل منطقه ای 
و جهانی باشــد. با این حال، تصمیم گیری در 
مورد حضور رئیس جمهور در این اجلاس باید 

با دقت و بر اساس منافع ملی صورت گیرد.
نزدیکــی روابط کشــور آذربایجــان با رژیم 
صهیونیســتی و احتمال حضور نمایندگانی 
از این رژیم در اجــلاس، چالش های خاصی 
را برای ایــران به همراه دارد. در این راســتا 
دولت و دستگاه  دیپلماسی باید به دقت ارزیابی 
کنند که آیا حضور در این اجلاس می تواند به 
تقویت منافع کشــور کمک کند یا خیر. این 
ارزیابی باید شــامل تحلیل دقیــق از اهداف 

اجلاس و پیامدهای احتمالی آن باشد.

احمد عجم، نماینده مجلس و عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی، در این زمینه 
تأکید کرده اســت که حضــور رئیس جمهور 
در اجلاس کاپ ۲۹ به اهداف ســفر بستگی 
دارد. اگر هدف از این ســفر تقویت روابط با 
همسایگان باشد، ممکن است حضور در این 
اجلاس توجیه پذیر باشد. اما در صورت حضور 
رژیم صهیونیســتی، دولت جمهوری اسلامی 
ایران باید با دقت بیشــتری بــه این موضوع 

نگاه کند.
در نهایت، تصمیم گیــری در مورد حضور یا 
عــدم حضور در این اجــلاس باید به گونه ای 
باشــد که از منافع ملی کشــور دفاع کند. به 
همین دلیل، لازم است که تمامی جوانب این 
موضوع به طور جامع مورد بررسی قرار گیرد تا 
از هرگونه تصمیم گیری غیرمؤثر و آسیب زننده 

به منافع ملی جلوگیری شود.

در  مجلس  ملی  امنیت  عضوکمیسیون 
پاسخ به این تحلیل که برخی جریان های 
سیاســی نزدیک به دولــت و مقامات 
دولتی از خطر ورود ایران به تله جنگ 
صحبت می کنند، گفت: »این که بعضی از 
نظرشان  غیره شاید  و  دولتی  مسئولان 
این باشد، که ما پاسخ اسرائیل را ندهیم 
اما این افــراد در دولت و خارج از دولت 
تصمیم گیر نیستند، چون تصمیم درباره 
پاســخ نظامی به رژیم صهیونیستی در 
شــورای عالی امنیت ملی گرفته شده 

است.«
اسماعیل کوثری، عضو کمیسیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجه در پاسخ به این سوال که 
»آیا ایران به حمله اســرائیل پاســخ خواهد 
داد؟« گفت: بالاخره دشمن یک خباثتی کرد 
و اشتباه بزرگی کرد که چنین اقدامی علیه ما 
انجام داد و این در اصل باید بگوییم یک حق 
قانونی بین المللی است که برای ما ایجاد شد 
که در این رابطه بتوانیــم اقدام دیگری را بر 
علیه این جرثومه فساد انجام دهیم. بنابراین 
پاسخ به تجاوزگری اسرائیل در اصل این یک 
حق قانونی ما است. در آینده ما پاسخ حمله 

رژیم صهیونیستی را خواهیم داد.
عضوکمیسیون امنیت ملی مجلس در گفتگو 
با دیده بان ایران در پاســخ به این تحلیل که 
برخی جریان های سیاســی نزدیک به دولت 

و مقامات دولتی از خطــر ورود  ایران به تله 
جنگ صحبت می کنند، گفت: »این که بعضی 
از مسئولان دولتی و غیره شاید نظرشان این 
باشد، که ما پاســخ اسرائیل را ندهیم اما این 
افراد در دولــت و خارج از دولت تصمیم گیر 
نیســتند، چون تصمیم درباره پاسخ نظامی 
به رژیم صهیونیستی در شورای عالی امنیت 
ملی گرفته شــده است.«اســماعیل کوثری، 
عضوکمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس درباره تصمیم گیری شــورای عالی 
امنیت ملی برای پاسخ نظامی ایران به حمله 
هفته گذشته اسرائیل گفت: » تصمیم نهایی 
درباره پاسخ نظامی ایران به رژیم صهیونیستی 
در شورای عالی امنیت ملی گرفته شده است. 
اکثر بالاتفاق یا بگوییم همه اعضای شــورای 
عالی امنیت ملی با پاســخ نظامــی ایران به 
اســرائیل موافقت کرده اند.« عضو کمیسیون 
امنیت ملی مجلس درباره نحوه پاســخ ایران 
گفت: »تصمیم گیری ها برای پاســخ به رژیم 
صهیونیستی در ســطح اعضای شورای عالی 
امنیت ملی گرفته شده است و زمان پاسخ هم 
در اختیار نیروهای مســلح است. پاسخ ایران 
به تجاوز گری اســرائیل بحث حقی است که 
برای ما دقیقا مشخص شده و این که چطوری 
اقــدام کنیم، به چه صورت اقــدام کنیم، آن 
دیگر بستگی به طرح دارد و زمان و اهدافش 
هم باز به طراحان واگذار شده است.« کوثری 

در ادامه به تهیه طرح پاســخ ایران پرداخت 
و گفت: »طراحان وعده صادق ۳ مســئولان 
نظامی هستند و این که ان شاءالله چه موقعی 
انجام می شود که هم زمانش باید حساب شده 
باشد و هم اهدافش به طور دقیق همه این ها 
محاسبه می شــود، معایب، محاسن، قبل از 
اقدام، حین اقــدام و بعد از اقدام، همه این ها 
دقیقا بررسی می شود و ان شاءالله به موقعش 

اقدامات لازم حتما صورت می گیرد.«
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس در واکنش 
به گزارش »ســی ان ان« درباره پاسخ نظامی 
ایران به اسرائیل قبل از انتخابات آمریکا گفت: 
»گزارش این رسانه را هر چند به نقل از منابع 
ادعایی ایرانی مطرح شــده را تایید نمی کنم، 
این ها تحلیل های خودشان است. ما بالاخره 

خودمان تصمیــم می گیریم و خودمان اقدام 
می کنیم و کســی هم اطلاع چندانی درباره 

نحوه پاسخ و زمان و مکان آن ندارد.
سردارکوثری با اشــاره به همکاری نیروهای 
مقاومت در منطقه بــا نیروهای نظامی ایران 
برای پاســخ به اســرائیل گفت: »گروه های 
مقاومــت در منطقه برای پاســخ بــه رژیم 
صهیونیســتی با نیروهای نظامی ما همسو و 
همراه هستند. ممکن است پیش از عملیات 
اعضای جبهه مقاومت نظراتی داشته باشند، 
بخواهند نظری دهند، آن هم قبل از تصمیم 
نهایــی اســت. بنابراین پاســخ نظامی ایران 
به رژیم صهیونیســتی بــا همراهی نیروهای 
مقاومت قطعی اســت و حتما اقدام خواهیم 

کرد.«
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